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Slovenska Matica. 
XIX. občni zbor Matice Slovenske 

5. dan decembra 1883. 
(Dalje in konec.) 

Predsednik Gr as s e l i i predlaga, da zbor v zna
menje sožalovanja za umršimi družabniki ustane. (Se 
zgodi.) 

Prof. P l e t e r š n i k stavi predlog, da, ker je grof 
Harrach naklonil „Matici" tako znamenito darilo z na
menom, da se pospešuje vzajemnost in zbliževanje med 
Čehi in Slovenci, ker so se člani slovenske deputacije 
za svojega bivanja v Pragi preverili, da je gospod grof 
Harrach nam Slovencem posebno dobrohoten: da se ime
nuje častnim članom „Matice Slovenske". 

Predlog se enoglasno in z navdušenimi živio-klici 
vzprejme in predsednik G r a s s e l l i pripomni, da bode 
to imenovanje takoj brzojavno naznanil. 

Kot 3. točka je na dnevnem redu poročilo blagaj
nika. Blagajnik Vil ha r prečita računski sklep za i. 
1882. in proračun za 1. 1884. Slednjemu povzamemo 
naslednje podatke: Dohodki: obresti od vrednostnih pa
pirjev 405 gold., od naložene gotovine 20 gold., čisti 
dohodki Matičinih hiš 1600 gold., letnina društvenikov 
2080 gold., skupilo za knjige, ki se morda prodajo, 
300 gold., vkup 4403 gold. Stroški: Upravni stroški 
900 gld., vezanje knjig 200 gld., razni izdatki lOO gld., 
vkup 1200 gld. Tedaj bi preostajalo za poravnanje za
ostalih tiskarskih računov in za izdavanje knjig 3203 gld. 

V debati, pričeti o blagajnikovem poročilu, oglasi 
se prvi dr. Ivan T a v č a r ter opozarja na nedostatek, 
da se za leto 1883. račun ni položil in da se isto tako 
ni predložil izkaz društvenega premoženja. Na dani pod
lagi ni moči presojati proračun za 1884. leto in ker se 
čuje, da se je načela glavnica, predlaga, da se meseca 
januarija skliče izreden občen zbor, kateremu se pred
loži račun za 1. 1883. in izkaz vsega Matičinega imetka. 
S tem predlogom pa da ne izreka nezaupnice ne od
boru , še manj pa velezaslužnemu društvenemu blagaj
niku. 

Ko je blagajnik V i l h a r opazil, da proti temu pred
logu nima čisto nič in je prof. Raič stavil par vprašanj, 
oglasi se odbornik Robič ter konstatuje, da se je glav
nica v istini načela, a ne še le letos, temveč uže leta 
1874. Govornik povdarja, da je bil uže davno za to, 
da se „Matici" povrne porabljena glavnica in naglasa, 
da ima vse dotične akte pri rokah v pojasnilo. 

Predsednik G r a s s e l l i omenja, da tudi on nima 
nič proti predlogu Tavčarjevemu in razlaga, da ni ni-
kake ovire, uže danes sklepati o proračunu za 1. 1884., 
ki se na račun za 1. 1883. v nobeni točki ne opira. Da 
je „Matica" več potrošila, nego je imela na razpolaganje, 
to je skeleča rana uže skozi več let. Poudarjalo se je, 
da mora „Matica^^ priskrbeti potrebnih šolskih knjig. 
To je storila ter v ta namen izdala več 1000 gld. Sreča, 
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da se je našel zasoben podjetnik, ki je prevzel izda-
vanje šolskih knjig, sicer bi „Matica" še globeje zaga-
zila. Ker je treba glavnico povrniti, ni boljšega sred
stva , nego da se vzprejrae 7, točka dnevnega reda in 
poviša letnina, ker se izdavanje knjig krčiti ne da in 
bi tudi koristno ne bilo. 

Dr. T a v č a r meni, da po tem, kar se je navajalo, 
je njegovejia predloga potreba očividna. Sldiče naj se 
izredni občni zbor, kateremu se predloži račun za 1883. 
leto, bilanca vsega premoženja in morebiti tudi amorti
zacijski načrt glede porabljene glavnice. Občni zbor 
utegne tudi skleniti, da se primanjkljaj, oziroma porab
ljena glavnica odpiše. 

Ker bode o dr. Tavčarja predlogu glasovati pri po
znejših točkah, nadaljuje se dnevni red in prof. Leveč 
poroča v dodatek k blagajnikovemu poročilu o Tom
š i č e v i u s t a n o v i . 

Odbor za Antona Tomšiča spomenik nabral je do 
6. januarija 1872. 1. vsega skup 1721 gold. 50 kr. ter 
v svoji seji 7. januarija 1872. sidenil: 

1. postaviti pokoj. Tomšiču na grobu spomenik; 
2. ostale novce pa založiti za duševni spomenik 

Tomšičev: na njegovo ime osnovati ustanovo, kateri bi 
bil namen „podpirati slovensko literaturo ali žurnali-
stiko^ 

Z novci, katere je oskrboval pokojni notar Rapoc, 
poravnali so se pogrebni stroški in nekateri drugi za
ostanki pokojnega Tomšiča, skupaj 145 gold. 86 kr.; 
postavil se je 1. 1875. lep spomenik za okolo 600 gold. 
in naročila se je pri slikarji Franketu slika pokojnega 
Tomšiča za 60 gld. ter plačevali stroški za oskrbovanje 
Tomšičevega groba. 

Dne 31. maja 1881. 1. sklenili so odborniki potom 
okrožnice, da se nekoliko nabranih novcev izroči čital
nici mariborski pod tem pogojem, da na vse čase oskr
buje Tomšičev grob, ostali znesek pa se pošlje Matici 
Slovenski, da zvrši odborov sklep z dne 7. januarja 
1872. leta (glej zgoraj). 

Vsled smrti odbornikov notarja Rapoca in dr. Ko-
celija imenovalo je c. kr. sodišče za levi breg Drave z 
odlokom od 1. maja 1883. leta št. 4981 gosp. dr. Sernca 
pooblaščencem bivšega odbora za Tomšičev spomenik, 
izročilo mu vso imovino ter naložilo zvršiti odborove 
sklepe. 

Dr. Seruec je ta nalog izvršil s čudovito hitrostjo 
ter odštel čitalnici mariborski 508 gold. 42 kr., dne 28. 
1883. pa poslal Matici Slovenski (v gotovini 268 gold. 
60 kr., hraniluo knjigo mariborske hranilnice št. 16.593 
za 88 gold. 51 kr. in hranilno knjigo šoštanjske poso
jilnice št. 145 za 885 gold. 66 kr.) skupaj 1242 gold. 
77 kraje. 

Matičin odbor do zdaj še ni ukrepal o tem , kako 
naj se porabijo ti novci. Porabili se bodo gotovo v tisti 
namen, v katerega so darovani. 

Sklenil je za zdaj samo te novce naložiti na po
sebno vinkulirano knjigo ter o ,,Anton Tomšičevi usta-
jiOvî  voditi poseben račun. 

Konečno prosim: slavni občni zbor vzemi to moje 
poročilo blagovoljno na znanje ter predlagam: 

I. Slavni občni zbor „Matice Slovenske'^ izreči vsem 
darovalcem in bivšemu odboru za Tomšičev spo
menik na domoljubnem daru presrčno hvalo. 

II. Slavni občni zbor naloži matičinemu odboru, da 
se pismeno zahvali še posebej gospodu advokatu 
dr. J a n k u S e r n e c u v Mariboru za to, ker je 
sklepe bivšega odbora za Tomšičev spomenik tako 
hitro in točno izvršil ter „Matici^' naši pomagal 
do prelepe ^Tomšičeve ustanove^^ 

Za pregledovalce računov volijo se^ potem per accla-
mationem gg. Josip P f e i f e r , Drag. Ž a g a r ia dr. J. 
S t a r e . 

Pričela se je potem dolgotrajna debata, katere so 
se udeležili gg,: Hribar, Senekovič, dr, Tavčar, Vilhar, 
Kersnik, Grasselli, Svetec. Leveč, Gutmann in Trstenjak, 
o kateri pa ne bodemo obširneje poročali, ker pride vse 
še enkrat pri izrednem občnem zboru v generalni debati 
na vrsto. Naposled je namreč po dvakratnem glaso
vanji obveljal dr. Tavčarja predlog, točki 7. in 8. pre
ložite se na dnevni red izrednega občnega zbora, ki se 
skliče tekom meseca januarija. O volitvi odbornikov 
smo uže poročali. 


